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Abstract
The main objective of this study is to assess the impact of 

the tribal conflict on food security of males and females- headed 

households.

The field survey was used as the research method in two 

areas Kufout and Kabkabia in North Darfur state, which were 

main areas that suffered greatly from conflicts for a long time. 

So equal number of males and females- headed household were 

selected by systematic sampling for comparison to determine the 

impact of tribal conflict on food security 

The total numbers of interviewed households were 120 (60 

male  and 60 female).  Questionnaire  was  developed and field 

personal  interviews  were  conducted  to  collect  the  data  .The 

collected  data  were coded and fed in  the computer  using the 

Statistical  Packages  for  Social  Sciences  (SPSS).  Data  was 

analysed by using frequencies,  percentages and chi square test 

at  the  level  of   significant  of  0.05  to   see  the  relationship 

between  food security and  conflict.

Major Finding of the study:

Relatively  high  percentage  of  male  and  female  headed- 

households (43%- 46% ) in both areas had household size 

ranging between (7- 5) and(8- 10)  members .  

 High percentage of female and male headed house holds in 

kabkabia  35%  and  33.3%  respectively  depended  on 
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agriculture as the main economic activity during the conflict 

compare to 46% and 35 % of female and male-headed house 

hold in kafout depended on agricultural production as the 

main economic activity before conflict

 Equal  percentage  (41.7%)  of  male  and  female-

headed households in Kafout area depend on agricultural as 

main economic activity  during conflict  compare to 31.7 of 

female and 35% of male in Kbkabia whose main economic 

activity change to laboring.

 There  were  significant  relationships  between  sex  of 

households heads in Kafout (0.7) on the main source of food 

before  conflict  while  in  Kabkabia  (0.2)  there  are  no 

significant  relationship  between  males  and  females-headed 

house hold on the main source of food before conflict.

 There were highly significant relationship between   sex of 

household heads on main source of food during conflict in 

Kafout  (0.002)  while  in  Kbkabia  area  there  were  no 

significant relationship (0.77) because 30% of female 25 of 

male depended on donations as main source of food during 

conflict.

 There  were  no  significant  relationship  between  sex  of 

household heads in Kafout (0.7) and Kbkabia (0.2) in term of 

number of meal taken per day before conflict. 
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 There  were  no  significant  relationship  between  sex  of 

household heads in both Kafout (0.13) and Kbkabia (0.11) in 

term of number of meal taken per day during conflict.

 There  were  no  significant  relationship  between  sex  of 

household  heads  and  types  of  humanitarian  assistants  in 

Kabkabia but in Kafout there were no assistants.

 There  were  no  significant  relationship  between  sex  of 

household heads and quantity   of food effort per month as 

assistant in Kabkabia but in Kafout there were no assistant.

Recommendations of this study include:

 All  concerned parties  are  advised to  empower  the  local 

community to support the Darfour dialogue and to help the 

community to come together for peace building 

 All  concerned  parties  are  advised  to  raise  community 

awareness towards peace  

 Food donors are advised to do more in the direction of  i 

insuring equitable distribution of aid food especially between 

household heads by different sexes.

 The  government  and  concerned  parties  are  advised  to 

study  and  find  long  lasting  solution  for  the  causes  of  the 

conflicts in Darfur State.

 The government and international communities and tribal 

leaders  are  advised  to  take  full  responsibility  towards 

Protection  of  affected  families,  especially  women  and 

children.
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 The government and international and local organisations 

are advised to Support and motivate the affected families to 

start their normal livelihoods as before the conflict 

 Consider participation of the community in all programs to 

ensure that benefits of the programs are sustainable

 We advise all concerned parties to respect the culture and 

traditional administration system of the beneficiaries 

 Sustainable development must be initiated and supported 

by all  parties  which including  provision  of   water,  health, 

education,  and  other  related  cross  cutting  issues  (gender, 

human  rights  and  peace  building)  must  be  initiated   and 

supported by all concerned parties.
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الطرروحة ملخص

 الغذائي  المن علي القبلية الصاعات أثر لعررفة  البحث هذا يهدف

 منطقججت فججي دارفججور شججمال منطقججة فججي  والرجججال النساء من السر لعريلى

 أمد منذ القبلية الصاعات من تعرانى زالت ول عانت الت  وكبكابية كجفوت

 معريلججي والنساء الرجال  ) من120(  متساوية نسبة  اختيار تم حيث بعريد

 أثججر لتحديججد  منظمججة عشججوائية لعرينججة النظججم الختيججار طرريججق عججن  السرجج

 60 120 هجو للسرج الكلجى الغجذائي. العرجدد المجن علجى القبلية الصاعات

.  نساء60و رجال

 والستججتبيان الشخصججية القججابلت طرريججق عججن البيانججات جمعرججت

 الحججزم باستججتعرمال حللججت ثججم  السرجج لعريلججي  البيانججات لجمججع صججمم الججذى

 علججى النتائججج اشججتملت  )  وقججدSPSS(  الجتماعيججة للعرلججوم الحصججائية

كاي. مربع واختبار والتكرارات الئووية النسبة

:  نتائج من الدراستة إليه توصلت ما أهم يلي وفيما 

 %)46–%43( النطقججتي فججي السرجج معريلججي والنساء الرجال من بعرض.1

 ) .7 - 5  و10–  8من(   أطرفال لديهم التوالي علي
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( التجوالي علجي  كبكابيجة منطقجة فجي والنسجاء الرججال من عالية  نسبة.2

 قبججل أستاسجج اقتصججادي كنشججاط الزراعججة علججي %) يعرتمججدون33–35%

 معريلججى والرجججال النسججاء % ) من35( %)  و46( بنسبة مقارنة الحرب

 قبججل اقتصادي كنشاط الزراعة علي يعرتمدون كافوت منطقة في  السر

. الحرب

 منطقجة فجي السرجج ) معريلججي41.7والنسجاء(  الرجججال من متساوية نسبة.3

بج( مقارنة الحرب أثناء اقتصادى كنشاط الزراعة على يعرتمدون كفوت

 إلججى الزراعججى نشاطرهم تغي الرجال % ) من35( و النساء %) من31.7

. عمالة

 الستاسجج الصججدر فججى والنسججاء الرجججال بيجج معرنويججة فروقججات توجججد ل.4

)  .0.2كبكابية(  )  و0.7كفوت(  منطقت في الحرب قبل للغذاء
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 فججى  السرجج معريلى  والنساء الرجال بي  كبية  معرنوية فروقات هنالك.5

 ) حيجث0.002( كفجوت منطقجة فى الحرب أثناء للغذاء الستاس الصدر

 بمنطقججة السرجج معريلججى والرجججال النسججاء بيجج معرنويججة فروقات توجد ل

 الرجججال  مججن25و النسججاء % مججن30 لنججه )  نسججبة0.77(     كبكابيججة

. الحرب أثناء للغذاء أستاس كمصدر الانحي على يعرتمدون

 منطقة فى السر معريلى والنساء الرجال بي معرنوية فروقات توجد ل .6

 الفرد يتناولها الت الوجبات ) وعدد0.2( كبكابية ) ومنطقة0.7( كفوت

. الحرب قبل استاستية وجبات كثلثة اليوم فى

( كفججوت منطقججت فججى والنسججاء الرجججال بيجج معرنويججة فروقججات توجد ل .7

 اليججوم فججى الفججرد التىيتناولهججا الوجبججات ) وعججدد0.11( ) وكبكابيججة0.13

.  الحرب أثناء

: التية التوصيات لهمم الدراسة توصلت
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 ووضججع للتفججاوض الجتمججع لسججاعدة  الحليججة الجتمعرات ودعم تفويض.1

. للسلم حلول

.  السلم اتجاه للمجتمعرات الوعى وزيادة   رفع.2

. التأثرين للمستفيدين بالنسبة للغذاء عادل توزيع.3

 منطقججة فججي القبليججة للصججاعات الججدى طرويلججة الحلججول وإيجججاد دراستججة.4

. دارفور

 حيججاتهم ممارستججة يسججتطيعروا حججت القبليججة بالشاكل التأثرة  السر دعم.5

. طربيعري بشكل

 والنظمججات النساني العرون  ومنظمات  الهلية والدارة  النظمات على.6

. بالتأثرين الخاصة والتقاليد العرادات احتام الحلية

 أن يجججب والطججرق الصججحية واليججاه الججدارس لتججوفي السججتدامة التنميججة.7

.  والجنبية الحلية النظمات الحكومة قبل من وتدعم تنش
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